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Americký chemický koncern Procter & Gamble 
postaví ve svém závodě v Rakovníku do roku 2020 

další výrobní halu o devíti linkách.  Zvýší tak 
produkci pracích prášků a mycích prostředků  

o 270 tisíc metrů krychlových ročně.  BYZNYS / str. 4

V Krči developeři 
prostavějí miliardy
S postupem jednání o po-
zemcích pro metro D začí-
nají developeři představovat 
své plány v okolí nových 
stanic. Nejdále pokročili 
okolo budoucí zastávky 
Nemocnice Krč v Praze 4. 
Investice do nových bytů, 
kanceláří, obchodů a hotelů 
tam bude ve vyšších jednot-
kách miliard korun. str. 3

Do Atén se vrátil 
dluhový strašák
Poprvé od loňského 
června žádají investoři 
za půjčku řecké vládě roč-
ní úrok přes deset procent. 
V eurozóně nevídané ná-
klady financování zrcadlí 
rostoucí riziko platební 
neschopnosti země. str. 8

Wilders sklízí úspěch 
s protiimigrační kampaní
Nizozemský populista 
Geert Wilders vyráží 
do březnových voleb se 
slibem uzavření mešit, 
zákazu přijímání muslim-
ských imigrantů a odchodu 
země z EU. Jeho Strana pro 
svobodu v průzkumech 
vede, ale vláda by se jí se-
stavovala jen obtížně. str. 10

přečtěte si:

SPECIÁL
Itálie

Krátce

Ko
lá

ž 
E1

5

Hlavní motiv: 
Babiš
Chci pomoci ČSSD  
porazit hnutí ANO,  
říká plzeňský hejtman  
Josef Bernard.
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Drony v akci
Stát jimi zkouší plašit 
srnky na poli i hledat 
podzemní drenážní 
systémy, které ničí půdu.
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Dluhopisy, vlci a kůzlátka
Andrej Babiš je pořád ještě ostřelován 
za to, že si druhdy pořídil korunové dluhopi-
sy, aby si zajistil daňové zvýhodnění. Kritiku 
veřejnosti chápe jako nespravedlnost, což 
je z jeho úhlu pohledu zcela relevantní. Pod-
nikatel a nyní politik dokazuje celým svým 
životem, že vždy dokázal ze systému vytěžit 
maximum a jednal stejně i v případě vydání 
dluhopisů, a to legálně. Takoví lidé jsou 
potřeba, kdo neumí dostat ze situace vše, co 
může, jen stěží uspěje v byznysu. 

Problém ovšem nastane, když se takový 
člověk stane součástí systému, ze kterého 
těžil. Když začne systému vládnout. Jak to do-
padne, ilustruje příměr o kozlovi zahradní-
kem. Co se stane se zahradou, ve které bude 
vládnout a rozhodvat kozel? Sudokopytník 
se nají, co hrdlo ráčí a zahrada zůstane 
zpustošená. 

Ještě horší situace nastává, když kozel 
není kozel, ale je to převlečený vlk. Vlk obvyk-
le nosí kůži beránčí, ale jak ukazují pohádky, 
může být i kozlečí. „Kůzlátka, kůzlátka, ote-
vřete vrátka, jsem vaše maminka a nesu vám 
mlíčko,“ láká ve známé pohádce sladkým 
hláskem vlk nezkušené tvory a oni podléhají. 
Pohádka by měla krvavý konec, kdyby se 
na poslední chvíli neobjevila skutečná stateč-
ná kozí maminka, která vlka zahnala. Jenže 
kde teď vězí taková záchrana?

n Nad tím, jak mají fun-
govat národní parky, se 
nepodařilo najít shodu.

Adéla Čabanová

Nebývale rušno bude zítra 
kolem parlamentu kvůli novele 
zákona o ochraně životního 
prostředí. Poslanci mají jednat 
o návrhu, který jim vrátil Senát 
s vlastními změnami. 

Novela předložená ministrem 
životního prostředí Richardem 
Brabcem (ANO) má přinést 
přehledná jednotná pravidla 
pro všechny čtyři národní parky. 
Senát chce proti ministerskému 
návrhu zvýšit práva tamních 
obcí a zrušit patnáctileté mo-
ratorium na rozdělování parků 
do jednotlivých zón podle stup-
ně ochrany. 

Debata je vyostřená. Podle 
jedněch hrozí prakticky zánik 
národních parků a výstavba sil-
nic a turistických atrakcí v pří-
rodně cenných lokalitách, pokud 
vyhraje Senát. Podle druhých by 
se národní parky staly nedo-
stupnou divočinou a obce v ní by 
zanikly, pokud zvítězí minister-
stvo životního prostředí.  

Ve čtyři odpoledne by 
měl ve sněmovně promluvit 
prezident Miloš Zeman, který 
podporuje senátní úpravu. Pět 
minut před dvanáctou se sejdou 
před sněmovnou zase zastánci 
poslaneckého návrhu a větší 
ochrany divočiny v národních 
parcích na protestu organizova-
ném Hnutím DUHA.

 „Je absurdní, že stát na jed-
né straně investuje peníze 
do vědeckých výzkumů, ale 
senátoři pak tvoří legislativu 
zcela v rozporu s vědeckými 
fakty a zdeformují tak kvalitní 
a dlouho připravovaný poslanec-
ký návrh,“ říká profesor Pavel 
Kindlmann, člen Světové komise 
pro chráněná území. 

Podle Plzeňského kraje je 
naproti tomu sněmovní návrh 
neslučitelný s životem v národ-
ních parcích. „Senátní novela 
nepřehlíží potřeby obyvatel 
Šumavy a jejich právo na dů-
stojný život,“ říká mluvčí kraje 
Šárka Stará. 

Původně svou verzi sněmovna 
schválila přesvědčivým počtem 
121 hlasů. Proti byli poslanci 
ODS a KSČM. Už nyní je zřejmé, 
že přinejmenším někteří po-
slanci názor změnili. Jak psala 

brněnská MF Dnes, sněmovní 
verzi, pro kterou sám hlasoval, 
nyní kritizuje například Vlas-
timil Gabrhel (ČSSD) poslanec 
a zároveň starosta Znojma, 
v jehož těsné blízkosti začíná 
národní park Podyjí.

Rozhodování se ještě může 
protáhnout. Prezident Zeman 
už avizoval, že když projde 
sněmovní verze, vetuje ji. Pak by 
poslanci hlasovali o zákoně ještě 
jednou.

Obce, nebo příroda? 
Poslanci rozhodnou  
o národních parcích

Protagonisté dne

Aly WAHDAN

ŘEDITEL PROCTER & GAMBLE RAKONA

Alexis TSIPRAS

PREMIÉR ŘECKA

Ildikó ENYEDIOVÁ

REŽISÉRKA

Americký chemický koncern posta-
ví v Rakovníku novou halu s devíti 
výrobními linkami. Zaměstná tam 
téměř pět stovek pracovníků.

str. 4

Řecký premiér těží z nejisté situace 
před volbami v řadě států EU 
a snaží se vyjednat lepší podmínky 
pro odpuštění dluhů své země.

str. 8

Maďarsko se díky jejímu snímku 
O těle a duši po více než čtyřiceti 
letech dočkalo hlavní ceny na prestiž-
ním filmovém festivalu Berlinale.

str. 15

Senátní verzi podporují

• prezident ČR Miloš Zeman

• Svaz obcí NP Šumava s 19 členy

• Plzeňský a Jihočeský kraj

• ředitel státního podniku Lesy ČR 
Daniel Szórád

Sněmovní verzi podporují

• ministr životního prostředí 
Richard Brabec (ANO)

• ředitelé všech národních parků

• starostové pěti šumavských obcí

• ekologičtí aktivisté a populární 
osobnosti

Bitva  
o národní parky

V PRAZE O VÍKENDU začalo masopustní veselí, oslavy vyvrcholí za týden. Metropolí se průvody masek vy-
daly do ulic hned na několika místech. Jedním z nich byla i Kinského zahrada, kde akci připravilo národopisné 
muzeum ve spolupráci se souborem Doudleban.

ZAČAL MASOPUST
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Zápisník  
Terezy Zavadilové



n Potomci velkostatká-
ře Vojty, realitní mag-
nát Dušan Kunovský 
a bývalý politik Tomáš 
Hrdlička, budou mít 
hlavní slovo ve výstav-
bě kolem budoucí sta-
nice metra D Nemoc-
nice Krč. Zastavějí se 
pozemky, které z velké 
části leží ladem. 

Daniel Novák

S postupem jednání o po-
zemcích pro plánované 
metro D začínají developeři 
představovat své plány v oko-
lí nových stanic. Nejdále po-
kročili okolo budoucí zastáv-
ky Nemocnice Krč v Praze 
4. Investice do nových bytů, 
kanceláří, obchodů a hotelů 
tam bude ve vyšších jednot-
kách miliard korun.  
„Stanicemi metra projdou 
denně desítky tisíc lidí. 
Proto je důležité, aby okolí 
metra nabídlo pestrý mix 
funkcí a kvalitní veřejné 
prostranství. Spolupráce se 
soukromými investory může 
být oboustranně výhodná, 

důležitá je koordinace v po-
čátečních fázích přípravy 
projektu,“ sdělila náměstky-
ně primátorky pro územní 
rozvoj Petra Kolínská. 
Největším pozemkovým 
vlastníkem v Krči je rodina 
bývalého statkáře Vojty. 
Stavět na svých parcelách 
hodlá sama za asistence 
realitní společnosti Reflecta 
Development. Přímo u sta-
nice nemocnice Krč vznikne 
kolem dvaceti tisíc metrů 
čtverečních obchodů. 

„Nebude to však nákupní 
centrum. Spíše si představte 
něco na způsob mnohem 
modernější stanice metra 
Budějovická,“ líčí plány šéf 
Reflecta Development Jakub 
Sklenka. 
Podél Vídeňské ulice vy-
rostou hlavně kanceláře. 
Těch bude asi třicet tisíc 
čtverečních metrů. Od rušné 
komunikace odstíní pozem-
ky, na nichž bude Vojtova 
rodina stavět byty. Vyrůst by 
jich tam mělo přibližně sedm 

set. Celkem Vojtovi počítají 
s investicí kolem čtyř a půl 
miliardy korun. Dohodu 
s Vojtovými na začátku úno-
ra schválili pražští radní. 
„Pokud město vytvoří 
podmínky pro kompaktní 
a městotvornou zástavbu, 
vznikne něco hezkého,“ 
slibuje zástupce restituentů 
Sklenka. 
Osmihektarovou stavební 
parcelu má opodál krčské 
nemocnice rovněž spo-
lečnost Bečvářova, kterou 
ovládá podnikatel a bývalý 
vlivný člen pražské 
ODS Tomáš Hrdlič-
ka. „V tuto chvíli 
je nejdůležitější 
koordina-
ce rozvoje 
celého území 
o zhruba 
dvou stech ti-
sících metrech 
čtverečních, 
která zajistí 
výstavbu trasy 
metra D a bude v sou-
ladu s přijatými zásadami 
strategického rozvoje Prahy 
a zároveň umožní čerpání 
evropských dotací na jeho 
výstavbu,“ sdělil deníku E15 
Hrdlička. 

O nutnosti koordinovat 
postup developerů hovoří 
také Sklenka z Reflecta De-
velopment a miliardář Du-
šan Kunovský. Jeho Central 
Group do hry kolem Krče 
vstoupil minulý týden akvi-
zicí parcely pro výstavbu 
ubytovacích kapacit. Pokud 
firma ubytovny a hotely 
skutečně postaví, odkloní 
se poprvé od čistě bytové 
výstavby.
Cesta ke kopnutí do země 
ale bude trvat ještě roky 
a bude úzce provázaná 

s výstavbou samotného 
metra. Urychlení 

celé výstavby 
trasy metra D 

si pražský do-
pravní podnik 
a magistrát 
slibují od za-
ložení firmy, 

v níž by měli 
většinu develo-

peři. Vykupovala 
by pozemky a měla 

by na starosti výstavbu 
kolem nových stanic metra. 
Společný podnik by se však 
netýkal parcel kolem ne-
mocnice Krč a nádraží Krč, 
kde hodlají stavět současní 
vlastníci.

Kolem Thomayerovy nemocnice 
prostavějí developeři miliardy

PRAHA www.E15.cz | 3 |

ZATÍM PRÁZDNÁ PLOCHA. V souvislosti s výstavbou stanice 
metra zde vyrostou kanceláře, obchody i byty. 
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n Rekonstrukce po-
lorozpadlé Šlechtovy 
restaurace v pražské 
Stromovce se stává kol-
bištěm vyhladovělých 
stavebních firem. Ma-
gistrát věří, že i za níz-
kou cenu se opravu 
podaří uskutečnit. 

Daniel Novák

Od oznámení vítěze tendru 
na opravu zchátralé Šlechto-
vy restaurace ve Stromovce 
neuplynul ani týden a ze 
stavební branže se ozvaly hla-
sy zpochybňující cenu, s níž 
společnost Pracom soutěž 
vyhrála. Ředitel Svazu podni-
katelů ve stavebnictví Miloslav 
Mašek tvrdí, že za 101 milionů 

korun bez daně z přidané 
hodnoty lze budovu opravit 
jen stěží. Předpokládaná cena 
magistrátu byla 169 milionů. 

„Výsledná cena je u rekon-
strukce historického objektu 
opravdu hodně odvážná. 
Zadavatel si po určitou dobu 
může fandit, že jednal s péčí 
řádného hospodáře. Ta doba 
ale bude velmi krátká,“ stojí 
v Maškově komentáři k ten-
dru. 

Představitel SPS naráží 
na vyjádření radního Jana 
Wolfa (KDU-ČSL/Trojko-
alice). „Pevně doufáme, že 
bude oprava za tuto částku 
realizována,“ řekl politik při 
oznamování výsledků tendru.

Vítězná firma si za svou 
nabídkou stojí. „Šlechtova re-
staurace patří k významným 
pražským památkám a takto 

k ní také přistupujeme. Na-
bídka naší společnosti včetně 
nabídkové ceny plně odpovídá 
charakteru předmětné stavby 
a zadávacím podmínkám 
předmětné veřejné zakázky,“ 
sdělil jednatel firmy Pracom 
Jan Munzar.  

Rovněž magistrát tvrdí, 
že tendr se uskutečnil podle 
pravidel. „Není výjimkou, že 
zhotovitelé nabízejí daleko 
nižší částky, než je předpoklá-
daná hodnota zakázky, a to 
díky otevřenému výběrovému 
řízení, kde mezi sebou soutěží. 
Hodnotící komise postupovala 
zcela podle zákona o veřej-
ných zakázkách a na veškeré 
práce bude uzavřena platná 
smlouva,“ reagoval mluvčí 
radnice Vít Hofman. 

Nyní běží lhůta, v níž se 
neúspěšní uchazeči o zakázku 

mohou odvolat k Úřadu pro 
ochranu hospodářské soutěže. 
Druhá v soutěži skončila s ce-
nou převyšující 110 milionů 

korun společnost Hochtief CZ. 
Na třetím místě byla v tendru 
s nabídkou těsně pod 113 mili-
onů skupina Geosan.

Šlechtovku opraví za 101 milionů. Prý je to málo 

CENA ZA OPRAVU. Léta bez údržby, požáry i povodně se na bý-
valé výletní restauraci silně podepsaly.
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Přímo u stanice 
Nemocnice Krč vznikne 

kolem

20 tisíc
metrů čtverečních 

obchodů.
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n Americký chemický 
koncern chce v Rakov-
níku výrazně rozšířit 
výrobu pracích a my-
cích prostředků.

Jan Šindelář
 

Společnost Procter & Gam-
ble chystá ve svém závodě 
v Rakovníku významnou 
investici. V areálu na kraji 
města chce do roku 2020 
postavit novou výrobní halu 
o devíti linkách, a zvýšit tak 
produkci o 270 tisíc metrů 

krychlových ročně. Týká 
se to široké škály pracích 
prášků a mycích pro-
středků, kterými 
zásobuje velkou 
část Evropy. 

Společnost 
sice své zámě-
ry deníku E15 
nepotvrdila, 
předložila ale 
podrobnou 
dokumen-
taci k procesu 
posouzení vlivu 
investice na životní 
prostředí. Podle mediálního 
zástupce společnosti Mateje 

Podobnika se skupina roz-
hlíží po nových obchodních 

příležitostech neustále, 
což platí také pro 

českou pobočku 
Procter & Gam-

ble Rakona. 
„V této fázi 

ale nemáme 
investiční 
plány, které 

bychom ve-
řejně oznamo-

vali,“ připomněl 
Podobnik. Konkrét-

něji hovoří zpracovatelé 
„zelené“ dokumentace. Podle 
nich by se mělo začít stavět 

už v září a výrobní linky by 
se měly spouštět po etapách 
celkem tři roky. Počítá se při-
tom s třísměnným provozem 
a zaměstnáním 430 dělníků 
a tří desítek technických 
pracovníků. 

Nynější Rakona dává práci 
630 zaměstnancům, což ji 
řadí mezi největší továrny 
koncernu ve střední a vý-
chodní Evropě. Funguje tam 
také technologické centrum 
pro Evropu. „Realizací pro-
jektu se zvýší výroba inovo-
vaných produktů a skladova-
ného množství surovin pro 
výrobu,“ píše se ve studii. 

Procter & Gamble  
postaví novou továrnu

Rakona ke svým  
630 pracovníkům  

přidá v novém provozu

430
dělníků a tři desítky 

technických  
pracovníků.

Spolu s novou halou vznik-
nou i další sklady surovin 
a parfémů. Firma především 
předpokládá nárůst poptáv-
ky ze strany nových hyper-
marketů, a to i ze zahraničí. 
Rakona přitom nabyla podle 
výroční zprávy na významu 
už loni, kdy se tam přesu-
nula výroba pracích prášků 
pro Itálii a Řecko z továrny 
v italské Pomezii. 

Naopak některé činnosti 
se přesunuly do závodu 
v Alexandrově v Polsku. 
Procter & Gamble koupil 
Rakonu v roce 1991 od Fondu 
národního majetku. Vyrábí 
tam například prací prášky 
Ariel, Bonux nebo Vizir, mycí 
prostředky Jar a Fairy či deo-
doranty Old Spice, Gillette 
a Secret. Zhruba devadesát 
procent produkce se vyváží. 
V loňském fiskálním roce 
do 30. června Rakona vyká-
zala hrubý zisk 191 milionů 
korun, meziročně o jedenáct 
milionů korun více. 

n Značky dosud pro-
dávané jen v síti zlín-
ského výrobce budou 
k mání u lokálních 
prodejců obuvi. 

Dotáhnout podíl velkoob-
chodního prodeje na zhruba 
deset procent celkových 
tržeb firmy. Takový je 

do budoucna záměr zlín-
ského výrobce a prodejce 
obuvi Baťa. Společnost právě 
vstupuje na velkoobchodní 
trh, na kterém hledá první 
partnery. 

„Začít z ničeho je poměrně 
obtížné, proto je potřeba při-
jet na výstavu. Kabo je jediná 
v Česku. Zatím jsme úplně 
na začátku,“ uvedl manažer 

prodeje firmy  Baťa Viktor 
Dohnal na právě probíhají-
cích brněnských veletrzích 
Kabo a Styl. 

Baťa nabízí velkoobcod-
níkům možnost prodeje 
čtyř značek. Jednou z nich 
je Weinbrenner, která se ze 
dvou pětin vyrábí v továrně 
v Dolním Němčí na Uher-
skohradišťsku. Další značku 

představuje Power a kvar-
teto doplňují francouzský 
brand Le Coq Sportif a ital-
ský Diesel. 

„Dosud bylo možné 
koupit v Česku jen omezené 
množství modelů z kolekce,“ 
zdůraznil manažer prodeje 
zlínského výrobce Viktor 
Dohnal. Koupit se daly jen 
ve značkových maloobchod-

ních prodejnách Baťa. Ty 
ovšem braly pouze modely, 
které se jim hodily do kolek-
ce. Nyní se množství modelů 
na českém trhu výrazně 
zvýší.

Předloňské tržby podni-
ku Baťa činily 1,7 miliardy 
korun, ale hospodaření 
skončilo ztrátou 156 milionů 
korun. /čtk/  Více E15.cz

Obuvník Baťa se pouští do velkoobchodu

DOMINANTA. Do areálu 
společnosti Procter  
& Gamble, který se tyčí 
vysoko nad Rakovníkem, 
přibude nová továrna 
s devíti výrobními linka-
mi. Stavět se má už v září 
a výroba by postupně 
najížděla během tří let.Fo
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/bata-chce-vstoupit-do-velkoobchodu-1328984
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n České factoringové 
společnosti loni finan-
covaly odkup pohle-
dávek za 131 miliard 
korun. 

Vedoucí společností na trhu 
pohledávek se v loňském 
roce stal Factoring KB. U od-
koupených pohledávek vyká-
zal obrat 37,3 miliardy korun, 
což představuje nejvyšší 
tržní podíl 28,4 procenta.
Celý trh s odkupem pohledá-
vek dosáhl loni 131 miliard 
korun, což oproti předešlé-
mu roku představuje pokles 
o čtyři procenta. Vyplývá to 
z informací zveřejněných 
Asociací factoringových 
společností. 

Za novým lídrem trhu 
následovala loni společnost 

Factoring KB je v čele 
odkupu pohledávek

Přestupní termín pro změnu 
zdravotní pojišťovny platí od 
1. ledna do 31. března, mezi našimi 
spokojenými pojištěnci vás přivítáme 
od 1. července stávajícího roku.
Nabízíme spolehlivou pojistku pro 
vaše zdraví. Spolupracujeme s více 
než 26 000 lékaři a zdravotnickými 
zařízeními po celé ČR. Jsme otevřeni 
pro všechny, kdo stojí zejména o kvalitní 
zdravotní pojištění. Hradíme i tu 
nejmodernější a nejdražší zdravotní péči. 
Nabízíme spoustu zajímavých a výhodných 
bonusů pro celou vaši rodinu.

Přihlásit se můžete z pohodlí domova 
na www.211.cz

www.zpmvcr.cz

Přidejte se k největší 
zaměstnanecké pojišťovně

266056/10� inzerce

Skylink od března zdraží

Nejrozšířenější tuzemská 
satelitní televize Skylink 
zvýší od března servisní 
poplatek zhruba o dvanáct 
až třináct procent. Zdraží 
i některé měsíční a roční 
doplňkové programové ba-
líčky. Český telekomunikač-
ní úřad prověří, zda firma 
o změnách včas a dostateč-
ně informovala zákazníky.

Graubner požehnal 
mešním vínům
Olomoucký arcibiskup Jan 
Graubner ve sklepích Arci-
biskupského zámku v Kro-
měříži požehnal mešním 
vínům z loňské úrody. Při-
padá na ně čtvrtina tamní 
produkce. Vlastníkem firmy 
Arcibiskupské zámecké 
víno Kroměříž, jenž sklepy 
provozuje, je olomoucké 
arcibiskupství. Podnik loni 
podle arcibiskupa vykázal 
po několika letech zisk, a to 
zhruba půl milionu korun.

Na svěřenské fondy 
stačilo čtyřicet správců
V Česku koncem loňského 
roku působilo 279 svě-
řenských fondů a v oboru 
pracovaly čtyři desítky 
správců. Uvedl to Pavel 
Kolář ze společnosti Svě-
řenská správa s tím, že trh 
skýtá příležitosti za miliar-
dy korun. Podle dřívějších 
odhadů Asociace pro pod-
poru a rozvoj svěřenských 
fondů bylo loni v Česku šest 
set svěřenských fondů.

Strojírny ČZ utržily  
přes miliardu korun
Strakonická strojírenská 
firma ČZ loni dosáhla tržeb 
1,07 miliardy korun, mezi-
ročně o 1,4 procenta více. 
V podniku pracuje 1280 li- 
dí, jimž letos vzrostly mzdy 
průměrně o čtyři procenta. 
Hlavním zákazníkem je 
americký výrobce zeměděl-
ské techniky John Deere. 
Roste vývoz do Číny. /čtk/

Krátce

Factoring ČSOB s obratem  
33,3 miliardy korun a Facto-
ring ČS s obratem odkoupe-
ných pohledávek ve výši  
31,8 miliardy korun.

Factoring je služba, která 
dodavatelům zboží či služeb  
umožňuje prodat jejich 
krátkodobé pohledávky 

před dobou splatnosti. Díky 
tomu se dříve dostanou 
k penězům, i když zpravidla 
jen k šedesáti až devadesáti 
procentům fakturované část-
ky. Factoringové společnosti 
odkupují obvykle pohledáv-
ky se splatností třicet až 
devadesát dnů. /čtk/

Rozdělení trhu factoringu* (v roce 2016) 

Factoring KB

ČSOB Factoring

Factoring ČS

UniCredit Factoring

Raiffeisenbank

Bibby Financial Services

*celková hodnota trhu činí 131 miliard korun Pramen Asociace factoringových společností

odkup (v miliardách korun) tržní podíl (v procentech)

37,26
28,4

25,4

24,3

11,1

8,3

2,4

33,26

31,85

14,53

10,94

3,15
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Z energetiky

Konec  
nezávislosti 
regulátora
Energetický regulační úřad 
je z principu nezávislou in-
stitucí. Garantují to evropské 
směrnice a měl by to garan-
tovat také český energetický 
zákon. 

Nezávislost regulátora je 
důležitá z celé řady růz-
ných důvodů. Tato instituce 
v první řadě nesmí nikomu 
nadržovat. Vládne totiž 
nemalými kompetencemi, 
takže by mohla vychýlit 
rovnováhu trhu ve prospěch 
konkrétního účastníka. 
Například by mohla stranit 
firmám na úkor spotřebitelů 
a umožnit růst cen plynu 
a elektrické energie.

Alena Vitásková

Takovou „firmou“ může být 
například také samotný stát, 
který je mocným akcionářem 
v energetické skupině ČEZ 
a stoprocentním vlastníkem 
provozovatele přenosové 
soustavy, tedy společnosti 
ČEPS. Z toho titulu se samo-
zřejmě také podílí na zisku 
obou subjektů. Pokud by 
vláda mohla tlačit na regulá-
tora, aby zvýšil ceny energií, 
mohla by si snadno vytvořit 
skrytou dividendu, která 
by pomohla naplnit státní 
rozpočet.

Uvedu další příklad. Když 
jsem nastupovala do čela 
ERÚ, se „solárním boomem“ 
už se toho moc dělat nedalo. 
ERÚ byl však jedním z hlav-
ních aktérů, který zarazil ná-
sledný „biometanový boom“ 
chystaný v novele zákona 
o podporovaných zdrojích 
energie (POZE). Ten by pro-
střednictvím dotací odčerpal 
z prostředků státu a z kapes 
občanů další stovky miliard 
korun. Postavit se proti tomu 
v zájmu ochrany účastníků 

energetického trhu mohl jen 
nezávislý regulátor.

V srpnu končí můj mandát 
a zanikají pozice místopřed-
sedů. Do čela úřadu nastoupí 
pětičlenná Rada ERÚ. Ministr 
průmyslu a obchodu navrhne 
jména a vláda jmenuje členy 
rady. Oproti původní praxi 
přitom nastává nebezpečná 
změna stanovující důvody 
odvolání: „Člena rady může 
vláda odvolat v případě 
hrubého nebo opakovaného 
méně závažného porušení 
jeho povinností.“ Schází 
jakákoli další definice, co 
se prohřeškem myslí, stačí 
návrh ministra průmyslu 
a obchodu, který je zároveň 
gestorem energetického zá-
kona a zákona o POZE, a také 
akcionářem Operátora trhu 
s elektřinou, ČEPS a ČEZ.

Z toho vyplývá, že Rada 
ERÚ bude politický orgán 
a jeho předseda se de facto 
stane náměstkem ministra 
průmyslu a obchodu. 

Autorka je předsedkyní ERÚ

n Devadesát procent 
nového modelu bude 
mít podle Škody Auto 
individuální úpravy.

Tři dny před oficiálním 
zahájením prodeje registruje 
mladoboleslavská automo-
bilka tři tisíce objednávek 
na novou Škodu Kodiaq, 
která se stane největším 
modelem značky. Zájemci 
na ni budou zpočátku čekat 
výrazně déle, než je obvyklé 
u ostatních modelů značky.

„Dodací lhůty se pohybují 
v řádu několika měsíců, 
u některých variant to může 
být i déle. To je však stále ak-
ceptovatelná doba s ohledem 
na náběhovou křivku vozu 

a fakt, že více než devadesát 
procent vozů se objednává 
v individuální konfiguraci,“ 
uvedl Zdeněk Štěpánek z od-
dělení korporátní komuni-
kace Škody. Automobilka 
letos vyrobí ve svém závodě 
v Kvasinách na Rychnovsku 
zhruba sedmdesát tisíc vozů 
Kodiaq, v dalších letech o pět 
tisíc více. 

Dosavadní objednávky 
ukazují, že nejžádanější 
je vůz s motorem 2,0 TDI 
o výkonu 140 kilowattů s po-
honem všech kol. Auto se 
prodává v rozmezí od 670 ti- 
síc do 1,2 milionu korun. 

Škoda Auto loni dodala re-
kordních téměř 1,13 milionu 
vozů, meziročně o 6,8 pro- 
centa více. /čtk/  Více E15.cz

Na Kodiaq si 
zájemci počkají  
až půl roku 

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/na-kodiaq-se-bude-cekat-az-pul-roku-1328983
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NOlympiáda

V otázce kandidatury Bu-
dapešti na pořádání letních 
olympijských her roku 2024 
začíná přituhovat. Proti 
neodbytné vehemenci vládní 
kampaně o fantastické příle-
žitosti pro celou zemi se v me-
tropoli k činu vzepjalo hnutí 
NOlympiáda. Prsty v tom má 
organizace zvaná Momentum, 
která sama sebe situuje mimo 
všechna opoziční politická 
uskupení, s nimiž má stejný 
cíl, totiž stažení megaloman-
ské žádosti o kandidaturu.
Členové, přívrženci a sympati-
zanti Momenta v přesvědčení, 
že většina obyvatel metro-
pole smýšlí stejně jako oni, 
týdny sbírali v ulicích podpisy 
pod požadavek uspořádat 
o kandidatuře referendum. 
Rozhodně ne proto, že se obá-
vali konkurence Los Angeles či 
Paříže. Mají za to, že je třeba 
v zemi investovat především 
do zdravotnictví a školství… 
a podezření, že může být z ná-
hlého přívalu olympijských 

peněz tu a tam cosi odkloněno 
do přátelských kapes, není bez 
historického opodstatnění.

Vláda na dění reagovala 
údery na osvědčený národo-
vecký tympán. Přívržence 
referenda (čti odpůrce olym-
piády) napřiklad označila 
za vlastizrádce. Takových 
„národu odpadlých“ podpisů 
je pro úspěch petiční akce 
třeba 138 tisíc. Vzhledem 
k tomu, že podle posledních 
průzkumů jsou proti olympiá-
dě téměř dvě třetiny Budapeš-
ťanů, není to číslo nedosažitel-
né. A tak se tábor „olympistů“ 
uchýlil v posledních dnech 
k „aktivní obraně“. Vyslal 
do ulic „vládní komanda“, 
jejichž úkolem bylo se do pod-
pisových archů zvěčnit třeba 
i dvacetkrát, a celé petiční úsilí 
NOlympioniků tak znehodno-
cené vytlačit „do autu“.

Konec minulého týdne byl 
i posledním termínem podpi-
sové části souboje o (ne)konání 
olympiády. Archy s autogramy 
už jsou odevzdány a na řadě 
je nevyzpytatelné play off 
v podobě sčítání hlasů. To je 
tentokrát o to napínavější, 
že zajímá podstatně víc lidí, 
než které vzrušují jen branky 
body a vteřiny. Tady nejde o to 
se zúčastnit, zde je nezbytné 
zvítězit!

Autor je spolupracovníkem redakce

Náš člověk v Budapešti

Gregor Martin 
Papucsek

n O víkendu odstarto-
vala jarní část české 
fotbalové ligy. Po jejím 
konci získá vítěz sou-
těže mimo jiné  
12 milionů korun, 
celky na posledních 
dvou místech tabulky 
dostanou po  
1,5 milionu. 

Martina Peřinková

Šestnáct týmů se utká 
ve druhé části ročníku o titul 
mistra fotbalové ligy. Hraje 
se nejen o umístění, ale také 
o finanční prémii za uhájené 
místo v tabulce. Celkem klu-
by mohou na prémiích získat 
27 milionů korun, nejvíce 
prvních osm. Dva poslední 
celky – sestupující – si pak 
přijdou na 1,5 milionu korun. 

Další finance pak fotba-
lovým manšaftům mohou 
plynout v případě, že postou-
pí do evropských soutěží, to 
pak znamená příjmy v řádu 
desítek milionů korun. 

První dva týmy čeká 
kvalifikace o Ligu mistrů, 

třetí a čtvrtý celek společně 
s vítězem poháru se utkají 
v kvalifikaci o Evropskou 
ligu. Za určitých okolností 
může první místo v české 
lize znamenat přímý postup 
do Ligy mistrů, a tedy mini-
mální příjem 12 milionů eur 
(asi 336 milionů korun) jen 
za účast v soutěži. Taková 
situace by nastala, kdyby 
vítěz letošního ročníku Ligy 
mistrů a Evropské ligy po-
stoupil do Ligy mistrů přímo 
z domácí soutěže.

Ve hře o titul jsou tři týmy: 
Viktoria Plzeň a slavná 
pražská S – Slavia a Sparta. 
Těm také zřejmě nejčastě-
ji plynou největší peníze 
z přestupů hráčů. Naposledy 
ale například Sparta odmítla 
nabídku na 175 milionů 
korun za Bořka Dočkala, 
jenž dostal nabídku z Číny. 
„Nabídka měla skutečně 
nadstandardní parametry 
jak pro klub, tak pro hráče. 
Aktuálně jsme se však roz-
hodli upřednostnit sportovní 
hledisko před ekonomickým 
profitem,“ uvedl generální 
ředitel Sparty Adam Kotalík 
s tím, že klub chce udržet 
svého klíčového hráče v boji 
o ligový titul.  

Nejlukrativnějším ob-
chodem se tak v zimní části 
ligy stal přestup slávisty 
Antonína Baráka do ital-
ského prvoligového Udi-
nese za 80 milionů korun. 
Přestup se však uskuteční 
až v létě. V rámci české ligy 
se nejdražším transferem 
stal odchod Jana Sýkory ze 
Slovanu Liberec do Slavie 
za 25 milionů korun.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Začíná jarní 
hra o miliony

 Pramen epojisteniliga.cz

O kolik se hraje

Umístění Prémie (v milionech korun)

1. 12,00

2. 6,00

3. 3,00

4. 2,00

5. 0,50

6. 0,25

7. 0,15

8. 0,10

15. 1,50

16. 1,50

ŠTIKA LIGY. V posledních letech bylo otázkou jara, zda se mistrem stane plzeňská Viktorka nebo 
Sparta. V současném ročníku je výběr pestřejší. Po vstupu čínského kapitálu do malátné Slavie se 
z tohoto tradičního pražského klubu stal černý kůň soutěže.
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FRANCOUZSKÝ MANAŽER londýnského Arsenalu Arsène 
Wenger se ocitl kvůli špatným výsledkům v kontinentální Lize 
mistrů i anglické Premier League pod velevlnou kritiky. Fanouš-
ci klubu ani experti už nevěří, že má ještě Arsenalu, který vede 
od roku 1996, co dát. O tom, zda bude v práci pro organizaci 
pokračovat, nebo se s ní po konci sezony rozloučí, by se mělo 
rozhodnout v březnu či dubnu. Wenger ale věří, že by mohl krá-
čet ve šlépějích rekordmana sira Alexe Fergusona, který odešel 
do důchodu po 26 letech na lavičce Manchesteru United. 

21 LET V ARSENALU
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n Šéfové financí zemí 
eurozóny dnes posou-
dí, jak Řecko pokroči-
lo v úsporách.

Jaroslav Bukovský

V Řecku se schyluje k další-
mu dějství dluhového drama-
tu. Poprvé od loňského červ-
na žádají investoři za půjčku 
vládě pod Olympem roční 
úrok přes deset procent. 
V eurozóně nevídané nákla-
dy financování blízké africké 
Ugandě zrcadlí rostoucí 
riziko platební neschopnosti 
země, jen několik měsíců 
vzdálené od splátky dluhu 
o bezmála sedmi miliardách 
eur. Peníze Řecko nemá, tan-
dem potenciálních mecenášů 
přitom rozděluje názorový 
nesoulad.

Blíže řešení řeckého 
problému může být Evropa 
už dnes, ministři financí 
eurozóny totiž posoudí, jak 
si Řecko stojí v plnění plánu 
úspor. „Vývoj dluhopisových 
výnosů je předzvěstí dalších 
ekonomických problémů. 
Trhy se obávají, že dru-
hé kolo revize provádění 
úsporných opatření nebude 
včas uzavřeno, čímž věřitelé 
podmiňují proplacení další 

tranše prostředků z třetího 
sanačního programu Řecka, 
dohodnutého v létě 2015 
v objemu 86 miliard eur,“ 
uvádí hlavní ekonom Cyrru-
su Lukáš Kovanda.

Atény mají čas do červen-
ce, aby uhradily splátku  
6,4 miliardy eur. O roli 
hlavních věřitelů se dělí 
Evropská unie a Mezinárod-
ní měnový fond. „Oba mají 
rozdílný názor na výhled 
řecké ekonomiky. „Pokud by 
se ekonomika vyvíjela podle 
EU, podařilo by se řecký 
dluh stabilizovat, MMF je 
ale pesimističtější. Řešením 
může být širší politická 
dohoda, času na její dosažení 
ale ubývá. Řecké léto může 
být opravdu horké,“ dodává 
hlavní ekonom UniCreditu 

Pavel Sobíšek. Na straně 
Řecka stojí nejasný poli-
tický kurz ekonomických 
lídrů eurozóny. „Ve Franci, 
Německu a Nizozemsku se 
blíží volby a tamní politici 
nebudou chtít rozehrávat 
další kovbojku mezi Bruse-
lem a Aténami jako v první 
polovině roku 2015,“ dodává 
Kovanda. Zatímco strategií 
EU je nechat Řecko zaplatit 
pokud možno celý stávající 
dluh, MMF tvrdí, že bez od-
puštění další části dluhu je 
hospodaření země neudrži-
telné. „Tsipras zkouší získat 
co nejvíce, protože tuší, že 
kvůli zachování klidu před 
volbami mohou být evropští 
lídři ochotni více ustoupit,“ 
soudí hlavní ekonom J&T 
Banky Petr Sklenář.

Do Atén se vrátil 
dluhový strašák

Mongolsko získá mezinárodní finanční pomoc

Mezinárodní měnový fond a další instituce dohodly s vlá-
dou Mongolska podmínky záchranných úvěrů v souhrnné 
výši asi 5,5 miliardy dolarů. Státní dluh Mongolska se 
pohybuje kolem 23 miliard dolarů, tedy asi dvojnásobku 
ročního výkonu ekonomiky.  

Írán hodlá zvyšovat těžbu ropy

Do poloviny dubna by mohl Írán zvýšit těžbu ropy na čtyři 
miliony barelů denně. Během příštích pěti let pak hodlá 
otevřít 500 nových vrtů a produkovat 4,7 milionu barelů 
ropy denně. Už v lednu Írán oznámil, že jeho produkce se 
blíží k 3,9 milionu barelů ropy denně. 

Obliba vozů SUV je v Evropě na vrcholu

Každý čtvrtý prodaný automobil v Evropě byl v loňském 
roce z kategorie SUV (Sport Utility Vehicle). Celkem bylo 
loni prodáno 3,9 milionu takových vozů. V ČR se prodej 
SUV za posledních deset let zdesetinásobil. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 19,452

Čína 1 3,696

Dánsko 1 3,635

EMU 1 27,020

Chorvatsko 1 3,632

Japonsko 100 22,502

Kanada 1 19,399

Maďarsko 100 8,764

Norsko 1 3,048

Polsko 1 6,239

Rusko 100 43,616

Švédsko 1 2,860

Švýcarsko 1 25,404

Turecko 1 6,908

USA 1 25,372

Velká Británie 1 31,524

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 17. 2. 2017 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 70,95   0,35 % 

ČEZ 439,90   0,55 % 

Erste Bank 794,90   -1,12 % 

Fortuna 95,45   0,00 % 

Kofola 405,80   1,96 % 

KB 960,00   -0,10 % 

Moneta 84,70   0,06 % 

O2 CR 278,00   1,65 % 

Pegas 833,90  1,29 % 

Philip Mor. ČR 13 444,00   0,07 % 

TMR 680,00 0,00 %

Unipetrol 199,00   0,51 % 

VIG 615,00 -1,13 % 

Celkový objem (v tisících korun) 641 560

Akcie na pražské burze 17. 2. 2017 

Jan Pavec

Nabídka amerického potra-
vinářského konglomerátu 
Kraft Foods na převzetí 
konkurenčního Unileveru 
v pátek rozhýbala trhy. Rost-
ly akcie obou společností 
stejně jako celého sektoru. 
Unilever jakékoliv diskuze 
o nabídce odmítl, protože 
podle něj nedávají finanční 
ani strategický smysl. „Kraft 
bude pravděpodobně muset 
svoji nabídku výrazně 
navýšit, pokud bude chtít 
změnit výsledek nabídky,“ 
uvedl analytik RBC Capital 
Markets Davida Palmera.

Zprávy o nabídce v pátek 
vytáhly americké akcie 
do mírného zisku, když 
kompenzovaly ztráty 
energetických firem. Akcie 
Unileveru uzavřely obcho-

dování s cenou o patnáct 
procent vyšší. S cenou  
48,79 dolaru se tak těsně 
dostaly pod cenu 50 dolarů, 
kterou za akcie nabízel 
Kraft. Jeho akcie pak rostly 
o více než deset procent 
a pomohly indexu Nasdaq 
Composite k rekordnímu 
výsledku. 

Tržní hodnota Unileveru 
na konci ledna zakolísala 
po ohlášení výsledků za po-
slední čtvrtletí loňského 
roku, které zůstaly za oče-
káváními. Právě to podle 
zdrojů agentury Reuters 
popohnalo Kraft k vyslovení 
nabídky. Unilever oslabily 
zpomalující ekonomiky 
rozvíjejících se zemí stejně 
jako referendum o brexi-
tu, oslabená libra zvýšila 
náklady na produkci zboží 
v Británii.  Více E15.cz

Heinz Kraft chce 
koupit Unilever

POTRAVINÁŘSKÁ FÚZE. Heinz Kraft a Unilever jsou jedni 
z největších výrobců potravin na světě.

Fo
to

 re
ut

er
s

Vývoj ročních úroků požadovaných  
investory za dvouletou půjčku Řecku (v procentech)

Pramen Thomson Reuters

2016  2017
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11,99 14. 6. 2016

17. 2. 2017 10,12

http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kraft-by-musel-za-unilever-vyrazne-priplatit-tvrdi-analytik-1328987


n Tvůrce aplikace 
Snapchat nabídne 200 
milionů akcií.

Michal Tomeš

Americká společnost Snap 
provozující komunikační 
aplikaci Snapchat upravila 
ohodnocení své chystané 
IPO na 19,5 až 22,3 miliardy 
dolarů. Původní odhady 
přitom hovořily o 20 až  
25 miliardách. Firma i přesto 
očekává zisk až 3,2 miliardy 
dolarů. 

K nabídce půjde celkem 
200 milionů akcií za cenu 
kolem šestnácti dolarů 
za kus. Utržené 
peníze chce spo-
lečnost použít 
také k akvizici  
konkurence. 
Podle agentu-
ry Reuters se 
výše ohodno-
cení pohybuje 
na základě 
zpětné vazby in-
vestorů, společnost 
si chce být totiž jistá, 
že bude o její akcie zájem. 
Na částce se však mohlo pro-
mítnout také uzavření smluv 
s Googlem a Amazonem. 
Obě firmy totiž Snapcha-
tu poskytují své cloudové 
služby, jejichž cena jde až 
do miliard dolarů. Podle 
Jana Dawsona z analytické 
společnosti Jackdaw však 
Snap zůstal ambiciózní. A to 
například díky svým brýlím 
Spectacles, které uživatelům 

umožňují nahrávat a posílat 
videa z pohledu první osoby. 
O Spectacles je totiž enormní 
zájem a klasickými prodej-
ními kanály jsou v podstatě 
nedosažitelné. Na druhé 
straně je podle Dawsona 
Snapchat stále střízlivý, co 
se týká počtu jeho uživatelů. 
Po raketovém začátku totiž 
noví přibývají jen pomalu. 
Zároveň Snapchat jedná 
v souladu se svými dřívější-
mi prohlášeními, že aplikace 
nebude nikdy zisková.

Odborníci dávají příchod 
Snapchatu na burzu do srov-
nání s jinými internetový-
mi giganty − Facebookem 

a Twitterem. Zatímco 
Facebook Marka 

Zuckerberga je 
schopný vy-

dělávat nejen 
přes rekla-
mu, ale také 
investicemi 
do techno-

logií, Twitter 
se dlouhodobě 

pohybuje ve ztrá-
tě. Velkou otázkou, 

a to především pro 
investory, tak zůstává, zda 
Snapchat bude následovat 
chování Facebooku nebo 
Twitteru.Samo ohodnoce-
ní Snapchatu poukazuje 
na zvláštnosti tohoto 
byznysového odvětví. Podle 
IPO bude hodnota chato-
vací aplikace dvakrát větší 
než sociální sítě Twitter, 
a to i přesto, že měl Twitter 
v loňském roce šestkrát větší 
příjmy.  Více E15.cz

Hodnota Snap 
bude o něco nižší

www.E15.cz | 9 |

VÍME O FIRMÁCH VŠE CO POTŘEBUJETE
K ÚSPĚŠNÉMU PODNIKÁNÍ

Denně aktualizovaná data z více než 28 zdrojů na jednom místě.
Informace o více než 3,4 milionech firem a podnikatelů.
Rating důvěryhodnosti podnikatelských subjektů a osob.
Ekonomické přehledy a ukazatele.
Podrobné obchodní vazby, provázanost firem a osob.
Veřejné zakázky, EU dotace, ochranné známky a další.

266752/11� inzerce

Snap
by mohla úpisem

získat

3,2
miliardy dolarů.

BOJ O POZICE na Evropském trhu ohlásilo vedení jihokorejské automobilky Kia. Do roku 2020 
firma plánuje představit 22 nových modelů. Podle vedení automobilky by se mělo jednat jak 
o modely nahrazující své předchůdce, tak o zbrusu nové. Rozsáhlá obměna začne představením 
čtvrté generace kompaktu Kia Rio.  Více E15.cz

NOVÉ MODELY
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n Začne vznikat další 
část transevropské 
plynové sítě.

Provozovatelé plynovodů 
z Polska a Slovenska Gaz 
System a Eustream získali 
od Evropské unie dotaci 
celkem 108 milionů eur 
na výstavbu propojení svých 
plynovodních sítí. Tvrdí to 
polský státní provozovatel 
Gaz System. 

Propojení otevře slo-
venský trh dodávkám 
plynu z polského terminálu 
na zkapalněný zemní plyn, 
který byl uveden do provo-
zu u města Svinoústí loni. 
Plynovod bude dlouhý  

164 kilometrů, z toho 58 ki-
lometrů bude ležet v Polsku. 
Právě Polsko totiž kupuje 
většinu plynu, který spotře-
buje, z Ruska. Svoji závislost 
na ruských dodávkách však 
v posledních letech omezilo 
a plánuje další omezení, 
upozornila agentura Reu-
ters. 

Polsko-slovenský projekt 
má být součástí propojení 
plynárenských sítí v rámci 
střední, východní a jihový-
chodní Evropy. Stavební prá-
ce na propojení mají podle 
dřívějších informací skončit 
v roce 2020. Vlády obou zemí 
projekt schválily v roce 2013, 
podle původního plánu měl 
být hotov již letos. Propojení 

plynovodů mezi Polskem 
a Slovenskem má mít roční 
kapacitu pět miliard krych-
lových metrů. /čtk/

Poláci a Slováci propojí plynovody
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http://zpravy.e15.cz/byznys/prumysl-a-energetika/kia-chysta-v-evrope-modelovou-ofenzivu-reaguje-na-spatne-vysledky-1328967
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n Strana pro svobo-
du může volby v půli 
března vyhrát, její lídr 
má ale malou šanci 
stát se premiérem. 

Karolína Flaszová

Nizozemský populista Geert 
Wilders vyráží do březnových 
voleb se slibem uzavření 
všech mešit, zákazu přijímá-
ní muslimských imigrantů 
a odchodu země z Evropské 
unie. Jeho Strana pro svo-
bodu (PVV), která v sobotu 
oficiálně zahájila kampaň, 
v průzkumech vede. Vláda se 
jí ale v případě vítězství bude 
sestavovat velmi obtížně. 

„V Holandsku je spousta 
marocké lůzy, kvůli které 
jsou ulice nebezpečné. Jest-
liže chcete svoji zem získat 
zpět pro nizozemský lid, 
můžete hlasovat pouze pro 
jedinou stranu,“ prohlásil 
Wilders ve městě Spijke- 
nisse. 

Zdůraznil přitom, že ne 
všechny Maročany považu-
je za lůzu. Soud totiž jeho 
podobné výroky v závěru 
uplynulého roku označil 
za diskriminaci a urážku 
Maročanů, avšak neuložil 
třiapadesátiletému politikovi 
žádný trest. 

Wildersova antiimigrační 
rétorika každopádně sklízí 
úspěch po celé zemi. PVV by 

podle šetření z posledních 
týdnů mohla získat od 26 
do 35 křesel ve 150členné 
dolní komoře parlamentu. 
V posledních volbách jich 
přitom obsadila patnáct. 
Lidová strana pro svobodu 
a demokracii (VVD) premiéra 
Marka Rutteho v roce 2012 
obdržela 41 mandátů a nyní 
se pohybuje kolem 22 až 27. 

Nizozemsko je tak dalším 
evropským příkladem vze-
stupu extremismu a populis-
mu. Někteří Wildersovi voliči 
přitom v médiích uvádějí, že 
nechtějí, aby se stal premié-
rem. Jde jim údajně o vyjá-
dření nespokojenosti a o to, 
aby další strany pozměnily 
názory na migraci a EU. 

Kvůli nizozemskému 
volebnímu systému se 
do parlamentu dostává velké 
množství stran a je tak těžké 
dopředu předvídat složení 
budoucí vlády. V tuto chvíli 
se však nepředpokládá, že by 
Wilders mohl být při jejím 
sestavování úspěšný. Ostatní 
strany s ním spolupráci 
odmítají. Premiérem se tak 
opět může stát Rutte. 

Populista ale tvrdí, že 
pokud se PVV podaří vyhrát 
s velkým náskokem, budou 
další politici muset akcep-
tovat její právo na spolu-
rozhodování o osudu země. 
„Nemůžete prostě ignorovat 
vůli dvou a půl milionu lidí,“ 
podotkl. 

Wilders sklízí s kampaní 
proti běžencům úspěch

MEZI SVÝMI. Kde jinde mohl Geert Wilders zahájit své tažení za posílením vlivu v nizozemské politice než ve městě Spijkenisse, které je 
baštou jeho partaje.
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Průzkum v Německu: 
Obliba socialistů roste
Německá sociálnědemo-
kratická strana poprvé 
od roku 2006 v průzkumu 
veřejného mínění agen-
tury Emnid překonala 
konzervativní seskupení 
Křesťansko-demokratické 
unie kancléřky Angely 
Merkelové a její sesterské 
Křesťansko-sociální unie. 
Parlamentní volby čekají 
Němce v září. 

Ruský opoziční politik 
už opustil nemocnici
Významný ruský opoziční 
politik Vladimir Kara-
-Murza mladší, který byl 
začátkem února hospita-
lizován s příznaky těžké 
otravy na JIP jedné z mos-
kevských klinik, opustil 
nemocnici a odcestoval 
do zahraničí. Kara-Murza 
byl otráven látkou, kterou 
se ale nepodařilo rozpo-
znat. Teď se ji mají poku-
sit identifikovat experti 
ve Štrasburku a v Izraeli.

Falcon 9 společnosti 
SpaceX odstartoval
 Z kosmodromu na flo-
ridském mysu Canaveral 
dnes úspěšně odstartova-
la raketa Falcon 9 americ-
ké soukromé společnosti 
SpaceX. Pro Falcon 9 je to 
první let z mysu Canave-
ral od loňského září, kdy 
tam raketa stejného typu 
při předletovém testu ex-
plodovala na odpalovací 
rampě. Letos v lednu již 
raketa Falcon 9 úspěšně 
odstartovala z kaliforn-
ské Vandenbergovy 
základny. /čtk/

Krátce

Ostrá slova na závěr me-
zinárodní bezpečnostní 
konference v Mnichově zvolil 
včera na adresu Moskvy 
vlivný republikánský senátor 
Lindsey Graham. „Doufám, 
že pocítíte důsledky,“ řekl 
Graham směrem k ruskému 
ministru zahraničí Sergeji 
Lavrovovi. „Rok 2017 bude 

rokem, kdy Kongres nakope 
Rusku zadek,“ prohlásil.

Graham žádá, aby prezi-
dent Donald Trump potres-
tal Rusko za hackerské útoky 
na servery v USA. V Kongre-
su prý představí společný 
návrh demokratů a republi-
kánů k novým protiruským 
sankcím. „Můj cíl je dostat to 

na Trumpův stůl. Jako vůdce 
svobodného světa by s námi 
na potrestání Ruska měl spo-
lupracovat,“ uvedl Graham.

Dodal, že má největší oba-
vy z toho, že Trump dosud 
nikdy před kamerou ne-
prohlásil, že Rusové budou 
muset za zásahy do voleb 
zaplatit. /čtk/  NÁZORY str. 14

Kongres USA připravuje 
nové protiruské sankce  

SLIBUJE. Vlivný republikánský senátor Lindsey Graham se chce 
postarat o to, aby Rusko na rok 2017 nezapomnělo.
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n Rakousko chce 
německý plán na-
padnout u Soudního 
dvora EU.

Nová podoba mýtného, již 
prosazuje německá vláda, je 
v rozporu s pravidly EU. Vy-
plývá to z právního posudku 
vědecké služby Spolkového 
sněmu, což je nezávislá 
skupina expertů z různých 
oblastí, kteří jsou zaměstnan-
ci parlamentu a pro poslance 
vypracovávají odborné po-
sudky k různým tématům.

Sama o sobě není podle 
posudku právníků němec-
kého parlamentu úleva po-
skytovaná domácím řidičům 
tak, jak to navrhuje vláda, 
diskriminační. V celkovém 
pohledu a v kombinaci s dal-
šími opatřeními ale podle 
právníků lze hovořit o „ne-
přímé diskriminaci na zákla-

dě státní příslušnosti“, která 
je v EU zakázaná.

Spolkový ministr dopravy 
Alexander Dobrindt odmítá, 
že by mýtné bylo v rozpo-
ru s evropskými pravidly. 
Kompenzaci za mýtné by 
podle něj nedostávali všichni 
němečtí řidiči, ale ti, kteří 
jezdí ekologicky šetrnými 
auty. „Mýtné bude,“ řekl.

Posudek parlamentních 
právníků napadl také ge-
nerální tajemník bavorské 

Křesťanskosociální unie 
Andreas Scheuer. Obsahuje 
podle něj vykonstruovaná 
obvinění a byl vypracován 
„na zakázku“. O posouzení 
souladu mýtného s evrop-
ským právem parlamentní 
právníky požádala strana 
Zelených. Vědecká služba 
sněmu je ale apolitickým po-
radním orgánem parlamen-
tu, podotýká agentura DPA.

Nejtvrdším kritikem 
Němci připravovaného mýta 
je Rakousko. Jeho ministr 
dopravy Jörg Leichtfried par-
lamentní posudek přivítal 
jako potvrzení svých výhrad 
vůči mýtu, které je podle něj 
„mýtem čistě pro cizince“. 
Leichtfried zdůraznil, že 
není proti mýtnému jako ta-
kovému, které se platí i v Ra-
kousku, ale proti tomu, aby 
ho platili jen cizinci. Vídeň 
uvažuje o žalobě k Soudní-
mu dvoru EU. /čtk/

Němečtí experti vidí v návrhu 
na mýto rozpor s pravidly EU-

Karlín už dávno nejsou jen šedé domy a černá duše. Naopak. Příliv bankovních 
úředníků, zahraničních manažerů a dravých startupistů trvá již několik let. 
Dosud se měnilo jen srdce Karlína, nyní ale ožívá i jeho východní část u hranice 
s libeňskou Palmovkou – Invalidovna. Na dohled centra Prahy, na lince metra B 
a na trati několika tramvajových linek.
V místech zaniklé továrny Rustonka, odkud v minulosti vyjížděly parní stroje, 
zaoceánské lodě či ocelové konstrukce mostů, roste projekt administrativního 
centra Rustonka. Atmosféra starých průmyslových závodů, kde se od konce 
19. století tvořila budoucnost, na začátku 21. století znovu ožívá. Pokrok vznikal 
tady a dá se očekávat, že právě zde, na křižovatce mezi Holešovicemi coby 
novým pražským centrem kreativního průmyslu a designu a Karlínem – tepnou 
moderního byznysu, bude brzy zase doma.

Budovy projektu Rustonka, navržené v souladu s nejnovějšími standardy, v sobě 
organicky spojí vymoženosti moderního městského života – kancelářského, 
všedního i společenského. Budou tu střešní terasy, osvěžující fontány nebo nová 
zelená piazza. Sportovní centra jsou na dosah, stejně jako stezky na běhání, 
cyklistiku či třeba kolečkové brusle. Kousek je to také do Divadla pod Palmovkou, 
do Centra současného umění DOX i do koncertního sálu Forum Karlín. Ideální 
místo pro práci i aktivní odpočinek!
Karlín patří k nejrychleji se rozvíjejícím čtvrtím Prahy, podobně jako kdysi 
smíchovský Anděl. Tady se rozjíždí nový byznys, vznikají nové galerie, koncertní 
sály, restaurace a kavárny. Tohle není místo, kde život končí s pracovní dobou. 
S jejím koncem naopak ožívá. Jestli se někde bude znovu rodit budoucnost, bude 
to tady, v nové duši Prahy.

PRAHA MÁ  
NOVOU DUŠI:  
RUSTONKU

Karlín má své kouzlo a jeho duše ožívá také díky 
novým developerským projektům. Z původně 
industriální městské části se stává centrum 
byznysu, mediálního průmyslu a moderního 

kosmopolitního života.

rustonka.indd   1 14.2.2017   15:59:04

266300/14� inzerce

Rakouský ministr 
dopravy Jörg 
Leichtfried není 
proti mýtnému jako 
takovému, ale proti 
tomu, aby je platili 
pouze cizinci.

IRÁCKÁ ARMÁDA včera zahájila mohutnou ofenzivu k osvo-
bození západní části Mosulu, kterou stále ovládají bojovníci 
IS. Vojáci k městu postupují od jihu. Vládní síly se chtějí 
zmocnit zejména letiště. Zatím převzaly kontrolu nad několika 
vesnicemi a přilehlou rozvodnou elektřiny. Zabili také několik 
příslušníků IS včetně ostřelovačů.

BOJE V MOSULU
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Pavel Otto

 Za minulého režimu jste 
vydával samizdat, několi-
krát vás vyslýchala Státní 
bezpečnost. V podniku 
Škoda Plzeň jste v roce 1989 
zakládal Občanské fórum. 
Pak následoval dlouhý 
odstup od politiky, do ČSSD 
jste vstoupil loni. Co vás 
k tomu vedlo?
Ve druhé polovině osmde-
sátých let jsem byl politikou 
pohlcený. Hodně jsem fandil 
tomu, aby se režim zhrou-
til. Po roce 1989 jsem stál 
před rozhodnutím, zda se 
věnovat politice, nebo zůstat 
ve Škodovce. Moc životních 
zkušeností jsem neměl, spíš 

mi vyhovovala kariéra ve fir-
mě. A měl jsem mimořádné 
štěstí. Z dělníka jsem se 
vypracoval na generálního 
ředitele. V padesáti jsem se 
začal věnovat jiným aktivi-
tám, mimo jiné jsem vstoupil 
do ČSSD. Ten pravý cvrkot 
ale nastal až po nabídce kan-
didovat na hejtmana.

 Co chcete v politice pro-
sadit, změnit?
Současná politika mi při-
padá vyprázdněná. Jsem 
zklamaný z toho, kam jsme 
od pádu komunismu došli. 
Dnes je důležitější se šikovně 
vyfotit u pisoáru než mít 
vizi, jak rozvíjet zemi. To 
v politice chybí. A někteří 

představitelé stran žonglují 
miliardami, jako by to nebyly 
velké peníze. Pro mě je každá 
koruna tvrdě vydělaná.

 Narážíte na šéfa ANO 
Andreje Babiše. Ovlivnil 
vaše rozhodnutí?
Chci pomoci ČSSD porazit 
Babiše a jeho hnutí, považuji 
to za nutnost. To byl možná 
hlavní důvod mého vstupu 
do veřejného života. Mimo-
chodem škodováci mi často 
říkají: Co tě to napadlo? Od té 
doby je ve firmě desetkrát 
více kontrol z ministerstva 
financí, jeho Finančně-ana-
lytického útvaru a jemu pod-
řízené Finanční správy. Je to 
docela směšné, nic nenajdou.

Chci pomoci ČSSD  
porazit Babišovo ANO
n Josef Bernard prožil většinu života v plzeňské 
Škodovce, dotáhl to na jejího šéfa a minoritního akcionáře. 
Výnosy z akcií uložených u advokáta dává charitativní 
organizaci, kterou založil s manželkou. V politice je krátce, 
v listopadu byl zvolen plzeňským hejtmanem za ČSSD. 
Strana by se podle něho měla zaměřit na podporu malých 
a středních podnikatelů. „Jsou ohromnou příležitostí 
pro tuto zemi,“ říká. Opačný názor má na rozrůstající se 
koncerny soustředěné v jedněch rukou.

  Proč jste si jako ma-
nažer, byznysmen vybral 
sociální demokracii? 
Otec byl švec, matka kuchař-
ka, oba bratři jsou vyučení. 
Pohyboval jsem se mezi děl-
níky i bílými límečky. V obou 
skupinách jsou lidé přiroze-
ně moudří i blbci. Imponuje 
mi systém, který je spraved-
livý, klade důraz na sociální 
témata a zároveň je efek-
tivní. Do svobodného trhu 
bychom zasahovat neměli. 
A tam, kde můžeme pomá-
hat, například seniorům, ro-
dinám s dětmi, dělejme, co je 
v našich silách. V době růstu 
bychom měli šetřit, aby v re-
cesi bylo možné investicemi 
rozproudit hospodářství. 
V tom mi konvenuje politika 
mých předchůdců z ČSSD. 
Plzeňský kraj jako jediný 
český region nemá dluhy 
a v posledních osmi letech 
ušetřil 1,2 miliardy korun. 

 Na celostátní úrovni ale 
vaší straně vytýkají, že roz-
hazuje peníze. Souhlasíte? 
Neplatí to stoprocentně. Ne-
chci, aby sociální demokraté 
byli vnímáni jako ti, co utrá-
cejí nehospodárně a nemají 
vizi. Je nesmírně důležité, 
aby k nám vstupovali i lidé, 

kteří vyznávají moderní 
ekonomické teorie a chtějí 
rozvíjet naše hospodářství. 
Před politiky stojí úkol, jak 
životní úroveň Čechů vyrov-
nat západním zemím. Určitě 
k tomu něco řeknu na břez-
novém sjezdu. 

 Přispěla k vašemu 
vstupu do ČSSD i nepove-
dená privatizace plzeňské 
Škodovky?
Ještě v roce 2000 měla 
produkty, které za Západem 
zaostávaly až o patnáct let, 
neměla zákazníky, nemě-
la na výplaty. Nakonec se 
ale povedla ohromná věc. 
Škodovka je konkurence-
schopná, navíc na velmi 
konkurenčním trhu.

Obecně byla transformace 
velmi živelná. Skutečně se 
na čas zhaslo. Minimálně 
části průmyslu se měl dát 
čas na to, aby se restauroval. 
Pustili jsme ze zřetele firmy, 
které mohly být národními 
šampiony. Také nechápu, 
proč jsme zprivatizovali 
přirozené monopoly jako 
vodárny, doly či elektrárny. 
Dnes sklízíme plody těchto 
chyb.

 Jaké byly ty největší?
Nesouhlasím s názory někte-
rých pravicových politiků, že 
jsme toho dokázali dost. Při-
znejme si na rovinu: cílem 
transformace nebylo převést 
prakticky všechno do sou-
kromých rukou, ale přiblížit 
životní úroveň našich lidí 
západním zemím. A v tom 
jsme absolutně selhali. Dneš-
ní průměrná mzda u nás 
je podle parity kupní síly 
někde na třiceti procentech 



průměrné mzdy v Německu. 
To je po více než čtvrtstoletí 
od roku 1989 hrozně málo. 

Musí skončit eldorádo 
podhodnoceného kurzu, 
pobídek a nízkých mezd 
pro montovny. Máme jednu 
z nejlepších pracovních sil 
na světě, mimořádně řeme-
slně zručnou a s vysokými 
technickými znalostmi. 
Není možné, aby většina 
zisků z těchto výhod končila 
v zahraničí. To je základní 
problém této země. 

 Co podpora začínajících 
podnikatelů?
Ten, kdo zakládá malý 
podnik, by neměl platit daně. 
Místo toho mu napálíme 
ty nejvyšší a zavalíme ho 
byrokracií. Výsledkem je, že 
podnikat přestane. Anebo 
ani nezačne. V Německu je 
v malých a středních firmách 
zaměstnáno 75 procent lidí 
a generují polovinu HDP 
země. U nás v tomto seg-
mentu pracuje polovina lidí 
a vytvářejí necelou třetinu 
našeho HDP. To je zoufalé. 

 Takže to bude další 
téma, které navrhnete 
na sjezdu?
Malé a střední firmy jsou pro 
nás ohromnou příležitostí. 
Srovnání s Německem ale 
jasně ukazuje, že jsme drobné 
živnostníky a lidi, kteří by za-

kládali malé firmy, zašlapali. 
Podporujeme velké korpora-
ce. Přitom celý svět jde opač-
nou cestou, snaží se nalézt 
způsob, jak bojovat s neustále 
se rozrůstajícími koncerny 
soustředěnými v jedněch 
rukou, které jsou mocnější 
než státy. ČSSD by se měla 
zaměřit na podporu malých 
podnikatelů. Problém mimo 
jiné vidím v tom, že dotační 
programy jsou pro ně kvůli 
složitosti nedostupné. Výsled-
kem je, že velcí dál bohatnou 
a malí živoří či krachují.

 Asi nebudete příznivcem 
EET. Nebo ano?
EET je správné opatření, 
pokud se aplikuje ve správný 
čas a na správném místě. To 
se ale nestalo. Když máme 
na Plzeňsku průměrnou 
mzdu 25 tisíc, nelze počítat 
s tím, že lidé na venkově 
budou v restauracích utrácet 
za obědy a večeře a že se hos-
podští a jejich provozovny 
uživí. Brát si příklad z Chor-
vatska bylo liché, protože 
stojí na turismu s bohatší 
klientelou.

 Byl váš názor na Andreje 
Babiše důvodem, proč jste 
nevytvořili krajskou koalici 
s ANO? 
Ne, jednali jsme se všemi 
rovnocenně. Strany součas-
né koalice věděly, co chtějí, 

 Od té doby, 
co jsem vstoupil 
do politiky, je 
ve Škodovce 
desetkrát více 
kontrol z ministerstva 
financí.
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Absolvoval 
učební obor 
s maturitou, 
v devadesátých 
letech 
manažerské studium na Open 
University a postgraduální 
studium na Vysoké škole 
ekonomické v Praze. Ve Škodě 
Plzeň začínal jako dělník, pak 
se stal revizním technikem. 
Byl personálním ředitelem 
Škoda TS, v roce 2002 
začal řídit personalistiku 
celého holdingu. O osm 
let později byl jmenován 
generálním ředitelem Škody 
Transportation. V jejím čele 
byl pět let, z funkce odešel 
předloni v lednu. Minulý rok 
všechny statutární a výkonné 
pozice ve Škodovce opustil 
ještě předtím, než se stal 
hejtmanem. 

Josef  
Bernard (51)

měly jasně strukturované 
programy. Stejná koalice bez 
problémů funguje i v Plzni. 
Je pravda, že Babišovo hnutí 
se do ČSSD v kampani dost 
nevybíravě obouvalo. Nepři-
padá mi normální se s někým 
takovým objímat. Všichni 
se tu ale známe, se členy 
ANO z Plzeňska normálně 
komunikuji. Často říkají: Ne-
ber Babišovy výroky vážně, 
pořádně neví, co se tady děje.

 V minulých letech 
dával Plzeňský kraj peníze 
do dopravy, zdravotnictví, 
sociálních služeb. Budete 
v tom pokračovat?
Uspořených 1,2 miliardy 
krátkodobě využijeme 
na spolufinancování projektů 
z evropských fondů, a až Bru-
sel peníze proplatí, znovu je 
uložíme. Priority trvají, přidal 
bych k nim ještě oblasti vzdě-
lávání a cestovního ruchu.

Úplně jinou dimenzi 
chceme dát veřejné dopra-
vě. I s pomocí ČVUT, které 
nám mimo jiné pomáhá 
s rozvojem Smart regionu. 
Veřejnou dopravu je potřeba 
integrovat, zefektivnit. Může 
to být náš největší příspěvek 
k tomu, jak zlepšit životní 
podmínky lidí. 

 Jak si zlepšení předsta-
vujete?
Přestože kraj zvyšuje peníze 
na veřejnou dopravu, vyu-
žívá ji stále méně lidí. S tím 
musíme něco udělat. Lidé, 
kteří jezdí za prací z venko-
va, budou více přestupovat, 
ale dostanou se do cílového 
místa dříve. Pro jednu cestu, 
ať už vlakem, autobusem 
či trolejbusem, bude jedna 
jízdenka. 

V relativně malé Plzni 
dokážeme vyrobit turbíny, 
jaderné reaktory, tramvaje, 
lokomotivy. Druhé takové 
město v Evropě není, což 
prospívá celému kraji. Naší 
nevýhodou ale je, že je rozleh-
lý a řídce osídlený. Tím se do-
prava a údržba infrastruktury 
výrazně prodražují. Právě 
nové dopravní koncepty by 
měly tyto nevýhody překonat.

 V programu ČSSD se ob-
jevil důraz na vysokorych-
lostní železnice. Souvisí to 
i s Plzeňskem?

S kolegy z Německa jsem se 
dohodl, že budeme pracovat 
na společném memorandu, 
které by podpořilo vybudová-
ní vysokorychlostní železnice 
mezi Prahou a Mnichovem. 
Stále se debatuje o rychlém 
spojení do Drážďan a Berlína 
nebo mezi Prahou a Brnem. 
Přitom největší výměnu zbo-
ží realizujeme v Bavorsku. 
Musíme tlačit na českou a ba-
vorskou vládu. Vedle toho je 
potřeba napřímit silnici mezi 
Plzní, Domažlicemi a Ně-
meckem. Tyto vize už musejí 
dostat reálné obrysy.

 Říkal jste, že porazit 
Babišovo ANO je nutnost. 
Máte nápad, jak?
Z ČSSD musejí tryskat 
nápady, vize, je potřeba 
mít program rozvoje země. 
Klíčové je vzdělávání, vyšší 
nároky na žáky a studenty, 
podpora technických oborů. 
Před lety jsme všechno živel-
ně zprivatizovali a výrazný 
úspěch ve srovnání životní 
úrovně s těmi vyspělými jsme 
nezaznamenali. Je nejvyšší 
čas to napravit. Podporujme 
malé a střední podnikatele, 
které tíží ohromná byrokra-
cie. V Německu mají skoro 
v každé větší vesnici stavební 
firmu, byť ji tvoří pár zedníků, 
část trhu zabírají místní truh-
láři s nábytkem, který sami 
vyrábějí. Velmi ceněné jsou 
tam lokální zdravé potraviny, 
ne chemií zamořené globální 
produkty ze supermarketů.
 Celý rozhovor na E15.cz
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Tvář dne 

Nesnáším tisk... 
Faktem ale zůstává, 
že vás potřebujeme,

řekl americký senátor  
John McCain
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Glosa

Bohumínská mrtvola
Bohumínské usnesení, hovořící o „nepřípustnosti spolu-
práce sociální demokracie“ mimo jiné s komunisty, je už 
jen fetiš. Přinejmenším od krajských voleb roku 2008 už 
to víme i my, kteří bychom jinak podobně důrazný distanc 
od nedemokratické politiky považovali za sympatický. 
Na obecní úrovni bylo porušováno od začátku, po krajské 
„oranžové tsunami“ v roce 2008 se socialistům nějak po-
dařilo rozšířit dojem, že se v usnesení mluví jen o koaliční 
spolupráci na vládní úrovni. Což není pravda.

I tak by si ale tenhle marný pokus o kultivaci politického 
prostředí zasloužil důstojnější pohřeb. Že se o něm jako 
o „přežitém“ a „vyhaslém“ vyjádří zrovna Bohuslav Sobot-
ka, je trochu trapné. Téměř přesně před čtyřmi lety týž So-
botka o tomtéž přežitku říkal: „Nemohu prosazovat koalici 
s KSČM. Platí bohumínské usnesení, které to nepřipouští.“ 
A v říjnu 2012: „Pokud bychom chtěli koalici s KSČM vy-
tvořit, musel by o tom rozhodnout sjezd.“ Že je „bohumín“ 
mrtvý, víme. Ani do mrtvol ale není potřeba kopat.

 Martin Čaban

Na spodním okraji mého životopisu najdete kupón na slevu 
50 korun z mé první výplaty.

Líbánky  
s Donaldem 
zřejmě  
nebudou
Na konci prvního měsíce prezi-
dentování Donalda Trumpa lze 
říci, že se nové hlavě USA sku-
tečně mimořádně daří poutat 
zájem světových médií. Nadále 
však není jasné, jak se bude 
vyvíjet vztah mezi Trumpem 
a Kongresem, soudní mocí, ale 
i jeho vlastní administrativou. 
Ta už totiž ukázala, že navzdo-
ry záplavě prezidentských 
žvástů zatím dovede fungovat 
standardně. Jednou z oblastí, 
kde se Trumpova předvolební 
rétorika rychle dostala do ko-
lize s pozicí jeho aparátu, je 
vztah vůči Rusku a související 
vztah k NATO.

Ponechme stranou, zda 
vůbec a jak Rusko ovlivnilo 
americké volby. Zůstaňme jen 
u toho, co bylo zjevné. Moskva 
byla z kandidáta Trumpa 
vskutku bezmezně nadšená. 
Měla pro to řadu důvodů. 
Trump se nevymezoval jen 
proti končícímu Obamovi, 
který na Rusko uvalil sankce, 
ale i proti jeho někdejší mini-
stryni zahraničí Clintonové, 

která Rusku nabídla ponižující 
„reset“ vztahů.

Clintonovou v kampani 
podporoval Obama i její muž 
a postupně se přidal i klan 
Bushů. Moskva tak dostala 
z hlediska PR skvostný dárek 
– všichni američtí prezidenti 
působící od rozpadu SSSR byli 
zničehonic na jedné straně. 
A na druhé osamocený Trump. 
Putin zvládl většinu Rusů 
přesvědčit, že všichni zmínění 
prezidenti i špičkoví reprezen-

tanti amerického Kongresu 
chtějí Rusko ponížit, případ-
ně rovnou rozpoutat třetí 
světovou válku. A Trump tuto 
„expertizu“ ruského vůdce ve-
rifikoval tak ochotně a úspěš-
ně, až mu v ruských médiích 
byla věnována větší pozornost 
než samotnému Putinovi.

Když Trump zvítězil, 
informovala ruská média, že 
se s Putinem sejde ještě před 
inaugurací. Nestalo se a něko-
likrát avizovaná schůzka se 
neustále odkládá. Nadšeně se 

psalo, že Trump obratem zruší 
protiruské sankce. Ale nejenže 
zloduch McCain prohlásil, 
že Kongres učiní vše, aby se 
tak nestalo, ale přes nadějné 
signály, které vyslala Trumpo-
va poradkyně Conwayová, se 
zatím nic neděje. Titulky před-
vídající výprask, který Trump 
uštědří evropským členům 
NATO, narazily na opakovaná 
vyjádření nových amerických 
ministrů obrany i zahraničí, že 
USA nadále za spojenectvím 
pevně stojí. Přesun amerických 
jednotek do východní Evropy 
nebyl zastaven. Nakonec 
Moskvě spadla čelist, když 
prezidentův mluvčí prohlásil, 
že Trump očekává navrácení 
Krymu Ukrajině.

Líbánky s Donaldem, na 
které byla velká část ruské ve-
řejnosti natěšena, se nekonají. 
A jakkoli je v Rusku možné 
cokoli, zdá se, že romance 
s Amerikou spíše skončila. 
Nevíme, co přinesou další týd-
ny a měsíce, ale teď můžeme 
konstatovat, že se potvrzují 
lednová slova ruského pre- 
miéra Medveděva. Ten pravil, 
že nové americké úřady začnou 
budovat vztahy s Moskvou 
z pozic zdravého rozumu.

A my bychom se měli 
zamyslet nad tím, jak validní 
jsou názory těch tuzemských 
expertů, kteří Putina považují 
za toho správného vůdce, 
neboť je schopen definovat 
ruský národní cíl a důsledně jej 
uskutečňovat.

Autor je politický geograf

Komentář

Michael Romancov

Potvrzují se slova 
ruského premiéra 
Medveděva. Ten 
pravil, že nové 
americké úřady 
začnou budovat vztahy 
s Moskvou z pozic 
zdravého rozumu.
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n První hlavní filmo-
vý festival letošního 
roku Berlinale zná své 
vítězě. Z filmů v hlav-
ní soutěžní kategorii 
– včetně oceněného 
snímku Agnieszky 
Hollandové – půjdou 
brzy do českých kin 
tři včetně vítěze.

Dušan Kütner

Předpovědi o favoritech 
šedesátého sedmého ročníku 
filmového festivalu Berlina-
le se z velké části naplnily. 
Zlatého medvěda získal ma-
ďarský snímek O těle a duši 
režisérky Ildikó Enyediové.  
Velkou cenu poroty získal re-
žisér Alain Gomis původem 
ze Senegalu. Pro Maďarsko 
je to první hlavní cena na 
tomto festivalu po více než 
čtyřiceti letech. Naposledy 
tuto cenu získal maďarský 
film Adopce v roce 1975 au-
torky Márty Mészárosové.

Film O těle a duši vypráví 
o pracovnících z tvrdého 
prostředí budapešťských 
jatek. Hlavní ceny získaly 

Zlatého medvěda získal 
maďarský film o jatkách

REŽIE ONDŘEJ SOKOL              HUDEBNÍ NASTUDOVÁNÍ KRYŠTOF MAREK              HUDEBNÍ NASTUDOVÁNÍ KRYŠTOF MAREK STUDIODVA.CZ

Partner:

Hlavní mediální partneři:

Mediální partneři:

JULE STYNE • BOB MERRILL • ISOBEL LENNART • MISS LENNART

260341/59� inzerce

V Česku se poprvé 
představí Midnight Oil

Festival Colours of Ostrava 
zažije další návrat. 
V rámci comebackového 
turné zde vystoupí vůbec 
poprvé v Česku australská 
kapela Midnight Oil, která 
prodala miliony alb, získala 
jedenáctkrát cenu Austra-
lian Recording Industry 
Association a proslavila se 
hity jako Forgotten Years, 
Blue Sky Mine nebo Beds 
Are Burning, se kterou 
byla uvedena do americké 
rokenrolové Síně slávy.

V Londýně bude 
výstava o Pink Floyd

Na 350 artefaktů včetně 
kytar, fotek či nezveřejně-
ných videí bude k vidění 
na výstavě k padesátému 
výročí vydání debutové 
desky britské legendární 
artrockové skupiny Pink 
Floyd s názvem The Piper 
at the Gates of Dawn. Akci 
pořádá od května londýn-
ské Muzeum královny 
Viktorie a prince Alberta 
(V&A) a podíleli se na ni 
zakládající členové kapely 
Roger Waters a Nick Ma-
son (na snímku). (čtk, duk)

Krátce

PO ČTYŘICETI LETECH. Maďarsko získalo díky režisérce Ildikó Enyediové hlavní cenu na festivalu 
Berlinale poprvé od roku 1975.
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i kritikou oceňované snímky 
Akiho Kaurismäkiho 
o syrském uprchlíkovi Druhá 
strana naděje a Agnieszky 
Hollandové Přes kosti mrt-
vých, na kterém se podíleli 
i Češi.

Hollandová – která v Čes-
ku zaujala trilogií Hořící keř 
o okolnostech dobrovolné 
smrti studenta Jana Palacha 
– natočila snímek z polsko-

-českého pohraničí, v němž 
jednu z hlavních rolí vytvořil 
tuzemský režisér a herec 
Miroslav Krobot.

Stříbrného medvěda pro 
nejlepší herečku obdržela 
Kim Min-hi z Jižní Koreje za 
svůj výkon ve filmu On the 
Beach at Night Alone. Cenu 
pro nejlepšího herce získal 
Rakušan George Friedrich za 
roli ve snímku Jasné noci.

Na oceněné snímky se 
mohou těšit i čeští diváci. 
Snímek O těle a duši do 
distribuce zakoupil Film 
Europe. Do tuzemských kin 
půjde i Kaurismäkiho film 
navazující na pět let starý 
snímek o uprchlících Le 
Havre. Přes Cinemart se pak 
budou mít diváci možnost 
podívat na film Hollandové 
Přes kosti mrtvých.
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ČESKÁ STOPA. Od 8. února do vče-
rejška bylo tyrolské městečko Hoch- 
filzen poblíž Kitzbühelu metropolí biat-
lonu. Probíhal tam světový šampionát 
a česká stopa v jeho průběhu byla 
nepřehlédnutelná. Absolutní královnou 
sice byla Němka Laura Dahlmeiero-
vá (uprostřed vlevo) s pěti zlatými 
a jednou stříbrnou medailí. Jedinou 
její přemožitelkou však byla ve sprintu 
Češka Gabriela Koukalová (dole vlevo). 
Ta v Hochfilzenu prožila díky zlatu ze 
sprintu, bronzu ze stíhačky a stříbru 
z vytrvalostního závodu nejlepší šam- 
pionát své kariéry. Stříbro z vytrva-
lostního závodu si přiveze i Ondřej 
Moravec (dole vpravo).
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Itálie  
– obchodní partner ČR
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Do Itálie jde české zboží skoro 
za 150 miliard korun ročně
Přede dvěma lety Itálie 
překonala recesi a vrátila 
se k hospodářskému růstu. 
Odráží se to i na rychlém 
růstu obchodu s Českou 
republikou. Ten zahrnuje 
auta, stroje, lovecké zbraně, 
sklo i pivo.

Tomáš Stingl

Itálie na konci loňského roku prožila 
pár turbulencí. Voliči překvapivě 
v referendu odmítli novou ústavu. Pre-
miér Matteo Renzi vzápětí rezignoval. 
Novým předsedou vlády se stal dřívěj-
ší ministr zahraničí Paolo Gentiloni. 
Několik bank se ocitlo v problémech.

Za pěnou dní ale zůstává Itálie 
stabilním a velkým trhem, který je se 
60 miliony lidí po Německu, Francii 
a Velké Británii čtvrtým nejlidna-
tějším státem Evropské unie. Pro 
Českou republiku je také šestým 
nejdůležitějším obchodním partne-
rem na světě. V roce 2015, kdy Itálie 
překonala recesi a vrátila se k hospo-
dářskému růstu, přesáhla obchodní 
výměna mezi oběma zeměmi hranici 
10,5 miliardy eur (tedy zhruba 285 
miliard korun). Itálie se tak na celko-
vém českém zahraničním obchodu 
podílí zhruba čtyřmi procenty.

Vývozu dominují auta

Zajímavé je, že vývoz i dovoz mají 
každoročně podobnou hodnotu, 
o něco aktivnější jsou ale v posled-
ních letech vždy Češi. V sezoně 2015 
české firmy vyvezly na Apeninský 
poloostrov zboží a služby za 147 mi-
liard korun, což znamenalo meziroč-
ní nárůst o plných 12 procent. Hlavní 
položkou jsou osobní vozy. Ty se 
na celkovém vývozu do Itálie podílejí 
skoro pětinou, když jejich export 
přesáhl 27 miliard korun. Čeští 
výrobci dodávají také součástky ital-
skému automobilovému průmyslu. 
Další v pořadí jsou počítače, stroje 
pro průmysl nebo textilní látky. 
Desetina vývozu připadá na služby, 
především na cestovní ruch a do-
pravní servis. Podle nedávné analýzy 
Asociace malých a středních podni-
ků a živnostníků ČR je Itálie vděčný 
trh díky tomu, že umožňuje získat 
vyšší marže. „Itálie tvoří 5,5 procenta 
z veškeré přidané hodnoty vytvořené 
českými vývozci,“ uvádí studie. 

Z českých firem je na italském 
trhu velmi aktivní například Škoda 
Auto s rostoucím prodejem osobních 
vozů. Značka Koh-i-noor se uchytila 
s nabídkou kancelářských potřeb 
a společnost Lasvit s dodávkami 
osvětlovací techniky. Brněnský Zetor 
dodává na italský venkov traktory. 
V Itálii uspěl také výrobce nemoc-
ničních lůžek Linet nebo společnost 
Sellier & Bellot s nabídkou loveckých 
a rybářských potřeb. Češi investovali 
také do italských solárních a plyno-
vých elektráren. Široce jsou v zemi 
vína k dostání česká piva včetně 
značek Budvar, Pilsner Urquell, 
Lobkowicz nebo produkce Pivovaru 
Primátor. 

Dovoz zahrnuje ocel nebo léky

Stejně tak import z Apeninského 
poloostrova do České republiky 
v sezoně 2015 vzrostl a to zhruba 

o 11 procent. Itálie je v současnosti 
pátým největším dovozcem do ČR. 
Přestože je obvykle vnímána hlavně 
jako země módy a potravinářské-
ho průmyslu, méně známo je, že 
zejména severní Itálie je i baštou 
vyspělého strojírenství. Tomu odpo-
vídá také struktura dovozu do ČR, 
kde jsou hlavními položkami stroje. 
Druhá v pořadí jsou silniční vozidla, 
dále železo a ocel. Ve velkém objemu 
necelých šesti miliard korun Česko 
dováží také italská léčiva.

Módní výrobci čekají,  
co udělá Trump

Do desítky nejvíce dovážených 
typů zboží patří i zmíněné módní 
výrobky zahrnující různé textilie. 
Italský módní průmysl, který zahr-
nuje i výrobu bot, kosmetiky nebo 
šperků, loni překonal očekávání, 
když jeho obrat vzrostl na víc než 84 

miliard eur (tedy zhruba na 2,3 bili-
onu korun). Obor dává v Itálii práci 
téměř 630 tisícům lidí a zahrnuje 
na 66 tisíc podniků – od rodinných 
manufaktur, kde obuvničtí mistři 
vyrábějí boty tradičními postupy, 
až po sériovou velkovýrobu šatů 
v oblasti Neapole. Hlavními odbě-
rateli italské módy jsou Francouzi, 
Němci a Američané. Pro italskou 
módu teď bude klíčové, co přinese 
brexit a nástup nového amerického 
prezidenta Donalda Trumpa. Při 
dovozu do USA stojí Italům v cestě 
dvacetiprocentní clo a nyní čekají, 
zda a jaká nová ochranářská opat-
ření Donald Trump zavede. „Italský 
módní průmysl je již vysoce zdaněn 
při vývozu do USA a doufáme, že 
zde nebudou žádné další poplatky 
na naše produkty,“ vyjádřil naději 
počátkem února prezident italského 
národního svazu pro módu CNMI 
Carlo Capasa.

Itálie

Počet obyvatel: 60 milionů

Rozloha: 301 tisíc km2

Hlavní město: Řím

Měna: euro (1 EUR je 27 Kč)

Růst HDP (2015): 0,8 %

 Obchod ČR s Itálií  
 (v miliardách eur)
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ŠKODA FABIA TRUMF

3 899 Kč měsíčnějiž od
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Na roztříštěném italském 
bankovním trhu působí 
víc než 600 bankovních 
domů. Některé z nich se 
v posledních měsících 
dostaly do problémů 
s nedostatkem kapitálu.

Tomáš Stingl

Moderní bankovnictví se z velké 
části rodilo v italských renesančních 
městských státech. Bankovní systém 
současné Itálie jako kdyby to pořád 
trochu odrážel. Je pro něj typická 
určitá roztříštěnost a velké množství 
lokálních bank výrazně zaměřených 
na domácí region. Ke konci loňského 
roku fungovalo na Apeninském po-
loostrově na 620 bank, což řadí Itálii 
daleko před srovnatelně lidnatou 
Francii a Velkou Británii. Více bank 
má v EU pouze Německo, loni to bylo 
přes 1740 bankovních domů.

Rozdrobenost italského bankov-
nictví dokresluje, že pět největších 
bank kontroluje jen 36 procent trhu. 
Tento ukazatel je v rámci EU nižší 
jen v Německu. Například ve Francii 
kontroluje největší pětka naopak 
plných 74 procent trhu, ve Velké 
Británii dokonce 77 procent. Pro 
italské bankovnictví bylo lichotivé, 
že globální krizi v roce 2008 ustálo 
relativně bez újmy. Právě silná vazba 
na region znamenala, že se do míst-
ních italských bank tak rychle 
nepřelily potíže z jiných zemí.

V záchranném fondu bude  
20 miliard eur 

Na druhou stranu z této doby se da-
tuje počátek relativně vysokého ob-

Italská vláda pomůže 
oslabeným bankám

jemu nesplácených úvěrů v italském 
bankovním sektoru. Špatné úvěry 
v Itálii mají podle agentury Reuters 
objem 350 miliard eur, což odpovídá 
asi třetině jejich celkového objemu 
v eurozóně.

Italský bankovní systém musí 
v poslední době tento problém 
řešit. Například jeden z lídrů trhu, 
skupina UniCredit, oznámil za loň-
ský rok ztrátu 11,8 miliardy eur (to 
je v přepočtu asi 319 miliard korun). 
Důvodem byly mimořádné odpisy 
spojené s očištěním od špatných 
úvěrů. Banka, která má globální 
význam a pobočky provozuje mimo 
jiné i v České republice, podnikla 
ke zlepšení svého hospodaření dva 
kroky. Jednak oznámila, že zavře 
přes 900 poboček a propustí 14 tisíc 

zaměstnanců a také zahájila prodej 
nových akcií v celkovém objemu  
13 miliard eur.

S potížemi se potýká i nejstarší 
italská banka Monte dei Paschi di 
Siena, kterou trápí nedostatek kapi-
tálu. Bude ho muset zvýšit  
o 8,8 miliardy eur, které ovšem 
nedokázala vyjednat od soukromých 
investorů. Může ale zkusit využít 
šestiměsíčního prodloužení italské-
ho programu poskytování likvidity 
bankám v nouzi, který na konci roku 
schválila Evropská komise.

Monte dei Paschi di Siena tak 
bude zřejmě prvním bankovním 
domem, který bude čerpat peníze 
z fondu, jenž minulý týden schvá-
lil italský parlament. Fond by měl 
shromáždit na záchranu italských 

bank 20 miliard eur (asi 540 miliard 
korun). 

Na pomoc čekají dvě menší 
banky v Benátkách

Italská vláda chce u Evropské unie 
vyjednat pomoc také pro dvě menší 
banky z regionu Benátska – jde 
o bankovní domy Popolare di Vicen-
za a Veneto Banca. Na jejich záchra-
nu by mohlo jít zhruba pět miliard 
eur, o konkrétní sumě se ovšem ještě 
stále jedná.
Stát pro ně zřejmě udělá hodně. 
Otázka přežití bank se totiž dnes 
v Itálii stává zjevně i politickou 
otázkou. Může výrazně ovlivnit 
voliče (a potažmo klienty bank) při 
rozhodování ve volbách.

Investice v ČR zasáhly výrobu kol i plastových víček
Itálie měla na celkových přímých 
zahraničních investicích do samo-
statné České republiky od jejího 
vzniku v roce 1993 do roku 2014 
podíl necelé jedno procento. Podle 
analýzy Asociace malých a střed-
ních podniků a živnostníků ČR je 
to přesně 0,86 procenta, což řadí 
Itálii zhruba na konec první desítky 
největších investorů. Nejviditelnější 

byli Italové hlavně v prvních kolech 
investic a privatizace v devadesátých 
letech, kdy například skoupili velkou 
část pražských nemovitostí.

Významné jsou ale i nákupy 
z pozdější doby. Mezi ty nejznámější 
patřilo například postupné převzetí 
výroby autobusů značkou Iveco, pri-
vatizace Karlovarských minerálních 
vod, růst vlivu bankovní skupiny 

UniCredit nebo pojišťovny Generali.  
K zajímavým, ale méně známým 
investicím patřilo podle portálu 
Businessinfo.cz spuštění linky na vý-
robu kol z lehkých slitin v Mošnově 
firmou Cromodora Wheels. Společ-
nost Freni Brembo rozjela v Ostravě 
výrobu automobilových brzd. 

Skupina Tecnocap modernizo-
vala podnik na jihu Čech, který se 

zaměřuje na výrobu uzávěrů nádob 
ze skla, umělé hmoty a plechu 
pro potraviny, léčiva a kosmetiku. 
Další italská společnost SIAD vyrábí 
ve svých dvou českých závodech 
na 150 tun plynu ročně. Společnost 
Viroplastic vyrábí v provozovně 
v Lískovci u Frýdku-Místku víčka 
na PET lahve ve velikosti do padesáti 
milimetrů.

TRADICE 
V NOUZI. První 
má dostat pomoc 
starobylá banka 
Monte dei Paschi di 
Siena.
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www.segafredo.cz
www.facebook.com/SegafredoCZ

… přinášíme nejen do českých kaváren 
    a restaurací jedinečnou italskou kávovou kulturu.

JIŽ VÍCE NEŽ 20 LET…

266674/16� inzerce

Itálie nabízí lyžařům 
skoro šest tisíc kilometrů 
sjezdovek. Alpská střediska 
se snaží upoutat turisty 
i programy, které kombinují 
sport, gastronomii a pobyt 
u místních horalů.

 
Tomáš Stingl

V Itálii funguje skoro 300 lyžařských 
středisek. Podle portálu Skiresort.
info v nich návštěvníky převáží 
přes 1830 vleků a lanovek. Nejvyšší 
střediska italských Alp sahají až 
do nadmořské výšky 3900 metrů. 
A celková délka sjezdovek v zemi je 
skoro šest tisíc kilometrů.

Výhodou z pohledu byznysu je, že 
díky horským střediskům je příliv 
návštěvníků do Itálie relativně vyso-
ký i během zimní sezony, takže turi-

stický průmysl profituje celoročně.  
Itálie je pátou nejnavštěvovanější 
zemí světa, když ji každý rok navští-
ví skoro 50 milionů cizinců.

Víc slunce, méně sněhu 

Italové mluví o své části Alp jako o té 
„slunné“ části hor. Právě víc slunce 
než v severnějších částech Evropy 
plus kulinářská lákadla mají být 
hlavní konkurenční výhodou ital-
ských středisek. Rubem téže mince 
ovšem je, že tu může být někdy méně 
sněhu, což v letošní sezoně platilo 
například pro Dolomity. 

Střediska lákají turisty prostřed-
nictvím promoakcí, jako je právě 
v Dolomitech rodinné „Ski Safari“. 
Podstatou je, že rodinka na lyžích 
postupně projede celé pohoří, aniž 
by jedinou sjezdovku musela sjet 
dvakrát. Zároveň má každou noc 
sjednán nocleh v jiném místě přímo 

Alpy zvou lyžaře na safari

u místních lidí v takzvaných „rifugi“ 
neboli tradičních italských horských 
chatách. Takhle se lyžníci posouvají 
postupně přes 12 vzájemně propo-
jených horských areálů, jako jsou 
Alta Badia, Marmolada nebo Cortina 
d’Ampezzo. To dohromady znamená 
1200 kilometrů sjezdovek, které leží 
putující rodince u nohou.

Zahraniční lyžaři míří hlavně 
do alpských středisek v severní Itálii, 
protože jsou z okolních zemí snadno 
dostupná, mají větší věhlas a jsou výše 
položená než areály ve střední nebo 
jižní Itálii v pohoří Apeniny. Nejvyšší 
vrchol Apenin, hora Corno Grande, má 
nadmořskou výšku „jen“ 2912 metrů. 
Mezi klienty apeninských středisek je 
tudíž větší podíl samotných Italů.

Po lavině pomůže fond solidarity

Letos navíc získaly hory ve střední 
Itálii nechtěnou pozornost médií, 

VÍCE SLUNCE. Jedním ze skoro 300 italských horských středisek je vysokohorský 
areál Monte Rosa.

když tu proběhlo několik země-
třesení. Italská civilní obrana 
vyčíslila škody celkem na  
23,5 miliardy eur, tedy asi  
635 miliard korun. Je v to započí-
tána i mediálně hojně sledovaná 
lednová tragédie, kdy v horách 
v oblasti Abruzzo způsobily 
otřesy půdy lavinu, jež pohřbila 
v místním hotelu 29 lidí.

Zpráva civilní obrany zmiňuje 
i oblasti Umbrie, Marche či Lazia, 
které byly také zasaženy země-
třesením. V Laziu zahynulo loni 
téměř 300 osob při otřesech o síle 
kolem šesti stupňů. Ještě silněj-
ší zemětřesení postihlo okolí 
města Norcia, kde způsobilo velké 
hmotné škody. Konečnou finanční 
bilanci škod dostal Fond solida-
rity Evropské unie, který pomáhá 
financovat likvidaci následků 
přírodních katastrof v členských 
zemích EU.
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Lék Wobenzym®

urychluje hojení po úrazech
zkracuje dobu léčby

Pro všechny, kteří rádi 
           sportují

Wobenzym - originální tradiční enzymový lék z přírodních zdrojů k vnitřnímu užití. Čtěte  pečlivě příbalovou informaci.
www.wobenzym.cz / konzultace s lékařem na tel.: 800 160 000 / MUCOS PHARMA CZ, s.r.o., Uhříněveská 448, 252 43  Průhonice

Informujte se u svého lékaře.
Více na  www.wobenzym.cz

Účinná pomoc při zranění
Ve vrcholovém sportu se už řadu let osvědčuje především k urychlení hojení po úrazech a při léčbě 
poruch imunity enzymový lék Wobenzym. Velmi dobré zkušenosti s ním mají fotbalisté, atleti, 
lyžaři, hokejisté, boxeři, cyklisté a mnozí další. Také tisíce rekreačních sportovců mohou z vlastní 
zkušenosti potvrdit, že jim Wobenzym pomohl urychlit hojení po úrazu a návrat do zaměstnání a že 
díky tomuto léku mohli začít dříve znovu sportovat.

Pomáhá už přes 50 let
Lék Wobenzym byl poprvé uveden na trh před více než 50 lety v tehdejším západním Německu, 
a před více než 25 lety u nás. Jen v ČR si lidé za rok koupí kolem 200.000 balení tohoto léku, mnozí 
z nich opakovaně. Potvrzuje to, že jsou s ním spokojeni a že pomáhá. 

Inzerce
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czBoutiques Praha
PALLADIUM, nám. Republiky 1, Praha 1,
první patro Tel.: +420 727 827 260

OC NOVÝ SMÍCHOV, Plzeňská 8, Praha 5,
první patro Tel.: +420 702 054 648

TOSCA BLU CENTER, Kostečná 121/3, Praha1,
Tel.: +420 727 807 867
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